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a r m a n m e l i . i r  نماینده مجلس: 
طراحی لباس تیم فوتبال بانوان قابل توجیه نیست

 مجلس درگیر لباس زنانه!
گفت وگو تمسخر لباس  زنان در المپیک عبرت نشد؟

علیرضا سلطانی در گفت و گو با »آرمان ملی« مطرح کرد:     
 احیاي برجام راه تقويت ايران 

در شانگهاي
   پیمان شانگهای کارآیی اقتصادی زیادی ندارد

  عضویت در شانگهای بر مذاکرات وین تاثیر می گذارد

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: در شرایطی که 
ورزش کشور با مخاطرات و مشکلات زیادی مواجه 
است، برخی با پرداختن به موضوعات فرعی درصدد 
سرپوش گذاشتن بر مشکلات واقعی هستند. به 
عنوان نمونه بهانه جدیدشان انتقاد از لباس اعضای 
تیم فوتبال بانوان است. چند روز قبل تیم ملی با پرواز 
اختصاصی و با لباس های متحدالشکل از تهران راهی 
تاشکند ازبکستان شدند و تصاویر زیبایی در این 
باره ثبت شد. در این پرواز اختصاصی خدمه و کادر 
پروازی همگی زن بودند و همچنین ملی پوشان که 
در سال های دور با مشکلاتی در زمینه لباس تمرین 
هم مواجه بودند، این بار از لباس های مسافرتی و 
رسمی در طول پرواز به تاشکند استفاده کردند و 
شکل حرفه ای به خود گرفتند اما برخی این نوع 
پوشش را بر نتابیدند و به نقد آن پرداختند، مانند 
فرهنگی  کمیسیون  تربیت بدنی  کمیته  رئیس 
مجلس که گفت: موضوع طراحی لباس تیم فوتبال 
بانوان قابل توجیه و چشم پوشی نیست و فدراسیون 
باید پاسخگو باشد. احمد راستینه در مورد لباس 
اعزامی تیم ملی بانوان به مسابقات مقدماتی قهرمانی 
آسیا که با حواشی زیادی روبه رو بود، اظهار داشت: 
متأسفانه آنچه اتفاق افتاده نه قابل توجیه است و 
نه قابل چشم پوشی. وزارت ورزش مسئولیت دارد 
که این موضوع را پیگیری کند و فدراسیون هم به 
خاطر چنین قصوری باید پاسخگو باشد. وی ادامه 
داد: فرهنگ عفاف و حجاب، اصالت ایرانی و اسلامی 
ماست. فرزندان این سرزمین افتخار می کنند که 
در فرهنگ ملی و دینی شان بحث حجاب و عفاف 
برایشان اهمیت زیادی دارد، اما آنچه دیده می شود 
برخی مدیران و مسئولان با تسامح و برنامه ریزی به 
دنبال تغییر نگاه و باور جوانان هستند. رئیس کمیته 
تربیت بدنی کمیسیون فرهنگی مجلس عنوان کرد: 
گرچه، این مسأله ساده ای است اما نشان می دهد 
مدیران حاکم بر جریان ورزش ما نیاز به بازنگری 
و اصلاح رویه و عمل در اجرا دارند؛ به گونه ای که 
بر اساس مصوبات قانونی در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، همه مکلفند نسبت به نهادینه کردن این 
فرهنگ غنی اهتمام داشته باشند. وی ادامه داد: 
بانوان ورزشکار ما افتخارآفرین هستند و همیشه 
خوش درخشیده اند؛ مانند بانویی که با چادر روی 
سکو ایستاد و فرهنگ ما را به نمایش گذاشت. 
باید این نوع کارها سرلوحه اقدامات مسئولان ما 
باشد. راستینه تأکید کرد: به عنوان مسئول کمیته 
تربیت بدنی حتما این موضوع را پیگیری می کنیم و 
به مسئولان ذی ربط تذکر شدید می دهیم و خواستار 
اصلاح این رویه هستیم و می خواهیم که گزارش این 
اصلاح را به ما بدهند. کسانی که کوتاهی کرده اند 

حتما باید طبق قانون با آنها برخورد شود.
  بازهم اعتراض دلواپسانه

خبرگــزاری فارس هـــم در انتـــقاد از پوشـش 
فوتبالیست هــای خانم نوشت: »براساس تصاویر، 
لباس رسمی اعزام این تیم، کت و شلواری برخلاف 
عرف فرهنگی و اجتماعی کشور بوده است. تیم های 
ملی کشــورمان در رشـــته های مختلف، همواره با 
لباس هایی با قواعد مشخص در رویدادهای بین المللی 
و برون مرزی شرکت کرده اند که تشکیل یافته از یک 
عرف و ادب ملی و دینی بوده اما فدراسیون فوتبال 
به یکباره مبادرت به تهیه کت و شلوارهایی کرده 
که بیشتر مردانه بوده تا جهت لباس رسمی بانوان 
ملی پوش. این موضوع که در کنار بی توجهی به عرف 
کشور و آداب اعزام های برون مرزی ورزش روی داده، 
با کج سلیقگی نیز همراه بوده است. این موضوعات 
موجی از واکنش های منفی و انتقادی را در پی 
داشته که به نظر می رسد بایستی فدراسیون فوتبال 
در جهت اصلاح این اشتباه، اقدامی فوری کند. 
چنین بی توجهی به عرف و آداب رسمی اعزام های 
برون مرزی ورزش بانوان، موضوعی است که سابقه 
نداشته و باید توسط نهادهای مربوطه مورد بررسی 
نیز قرار گیرد که هم اکنون چه اتفاقی در فوتبال بانوان 
در حال روی دادن است.« نکته قابل تامل آنجاست 
که خبرگزاری اصولگرای آنا بر خلاف فارس به تمجید 
پوشش دختران تیم ملی فوتبال پرداخته و نوشته 
است:» تیم ملی فوتبال بانوان برای نخستین بار با 
پوششی زیبا و پروازی اختصاصی راهی ازبکستان 
شدند. اعزام دختران فوتبال با لباس فرم و پرواز 
اختصاصی به همراه خلبان زن نقطه عطفی در ورزش 
بانوان به حساب می آید و امیدواریم این توجه ها تنها 
به مدت زمان کم محدود نشود و نه تنها در فوتبال 
بلکه سایر رشته های ورزشی بانوان ورزشکار با شرایط 

قابل قبولی به مسابقات اعزام شوند.«
 لباس المپیک عبرت شد

تغییر فرم لباس فوتبالیست های دختر تیم ملی 
که به اذعان اکثریت بسیار زیبا و درخور ورزشکاران 
ایرانی است، شاید به انتقاداتی بازگردد که اونیفورم 
لباس زنان در المپیک شد. طراحی لباس کاروان 
اعزامی کشورمان به مسابقات المپیک، سال هاست 
که محل مناقشه بوده و در مواردی انتقادها به تغییر 
این پوشش هم منجر شده است. امسال نیز وقتی 
در دقیقه ۹۰ از لباس کاروان اعزامی ورزشکاران 
کشورمان به توکیو، درونمایی شد، برخی با طرح 
این پرسش ها که این لباس المپیک است یا کادر 
درمان و یا مهمانداران هواپیما، طرح ها را به چالش 
کشیدند. ناصری پژوهشگر مد و لباس و مدرس 
دانشگاه با اشاره به اظهار نظر برخی افراد که برای 
لباس کاروان اعزامی ایران به المپیک توکیو طرح 
ارائه کرده بودند، گفت: این دوستان مطرح می کردند 
داوری طرح ها پروسه وبی داشت. چینش این داوری، 
هم حوزه صنعت، هم دانشگاهی و  نیز همه حوزه ها 
را دربرمی گرفته است ولی متاسفانه این دوستان 
هم شوکه شده بودند که چگونه یکدفعه این طرح 
تایید شد. دوستانی که طرح ارائه داده بودند، مطرح 
کردند طرحی که برای خانم ها طراحی شده بود از 
یک مرحله ای به بعد وارد مرحله داوری شده و همه 
نگاه ها به سمت آن لباس رفته است. از طرفی یکسری 
لابی گری هایی هم وجود دارد. به نوعی که یکی از 
دوستان می گفت با او تماس گرفتند و پیشنهاد دادند 
یکسری طرح روی کارهایت انجام بده ما طرح را در 

رده های کارهای برتر می بریم.

گزارش

آرمان ملی-علیرضـــا پورحسین: 
سازمان شانگهای از سال 2۰۰1 که فعالیت 
خـــود را به صورت جــــدی آغاز کرده، در 
معادلات بین المللی نتوانسته تأثیرگذاری 
قابل ملاحظه ای داشته باشد. درست است که از نظر بالقوه بازار 
خوبی در شانگهای وجود دارد اما مزایایی که برای اعضای اتحادیه 
اروپا وجود دارد برای اعضای سازمان شانگهای وجود ندارد و 
این سازمان به خودی خود نمی  تواند کمکی به تحول ناگهانی 
اقتصاد کشورهای عضو کند و این روابط در سطح روابط دو جانبه 
میان کشورها باقی می  ماند. عضویت در سازمان های منطقه ای 
تأثیرگذاری کشورها را بیشتر می کند و در جهانی که به سمت 
یک جانبه گرایی در حال پیش رفتن است و آمریکایی ها اصرار بر 
درست کردن جهان تک  قطبی دارند عضویت در چنین سازمانی 
این امکان را به ایران می دهد که با صدای بلندتری سیاست 
چندجانبه گرایی را دنبال کند. البته باید به این موضوع اذعان  
داشت که کشورهای عضو شانگهای یک سیاست عملیاتی واحد 
مانند پیمان ورشو ندارند و تنها با سیاست های یک جانبه گرایی 
مقابله می کنند و در یک تحلیل واقع بینانه این کشورها به دنبال این 
هستند که در رقابت با آمریکا بازارهای خودشان را از دست ندهند 
همان طور که چین و هند بیشترین همکاری را با ایالات متحده 
دارند و در عین حال رقابت هم می  کنند. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با علیرضا سلطانی، تحلیلگر ارشد 

مسائل بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
 پیامدهای سیاســـی عضویت ایـــران در سازمان 

شانگهای چیست؟
پذیرش عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای از دو 
جهت قابل بررسی است. نخست دستاوردی است که برای دولت 
سیزدهم می تواند داشته باشد. واقعیت این است که حضور 
رئیس جمهور در این اجلاس و هم زمان پذیرش ایران در این 
سازمان، یک اتفاق خوب برای دولت سیزدهم در همین ابتدای 
کار است. پذیرش ایران در این سازمان می تواند آغازگر یک 
جریان فعال و مبتنی بر کنش های سیاسی باشد. در واقعیت نیز 
می تواند زمینه ساز اقدامات موثر و توسعه محور در راستای تقویت 
دیپلماسی کشور و به خصوص دیپلماسی اقتصادی باشد. این 
رویداد یک پیام مثبت به دیگر کشورها و به خصوص کشورهای 
منطقه است که با نگرانی تحولات سیاسی در ایران را دنبال 
می کنند و منتظر سلسله تغییرات جدی بودند. پیوستن ایران 
به شانگهای نشان دهنده این بود که ایران تمایل دارد تا با سایر 
کشورها تعامل سازنده داشته باشد. در وهله دوم باید توجه داشت 
که سازمان شانگهای با اهداف امنیتی آغاز به کار کرد و به تدریج 
کشورهای عضو با تغییر و تحولات بین المللی، گرایش به همکاری 
در حوزه اقتصادی پیدا کردند. روح حاکم بر سازمان شانگهای 
همچنان امنیتی و سیاسی است و به نظر می رسد که سازمان 
شانگهای بیش از آنکه یک سازمان اقتصادی محور باشد، سیاسی 
و امنیتی است. این سازمان به نحوی به عنوان ناتو آسیا شناخته 
می شود و این اصل مناسبات این سازمان و رابطه کشورهای عضو 

را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. 
 عضـویت در سازمان شانگهای مـــی تواند دستاورد 

اقتصادی برای ایران داشته باشد؟
با نگاهی به ابعاد اقتصادی کشورهای عضو سازمان شانگهای 
و به خصوص سه قدرت اصلی این سازمان یعـنی روسیه، چین و 
هندوستان، مشاهده مـــی کنیم که حـــتی این کشورها نیز 
نتوانسته اند یک ساختاراقتصادی قدرتمندی را در این سازمان 
تعریف کنند و بر مبنای ساختار جدید روابط خود را تنظیم کنند. 
تا زمانی که این اتفاق رقم نخورد، مشخصا سازمان شانگهای 
نمی تواند کارآیی اقتصادی زیادی داشته باشد و ایران نیز نمی تواند 
دستاورد اقتصادی در این بستر نصیبش شود. امروز رقابت 
اقتصادی میان هندوستان و چین نیز یک مانع دیگر است که اجازه 
نمی دهد تا یک نهاد اقتصادی در دل این سازمان ایجاد شود تا این 
سازمان را در عرصه اقتصادی نیز شکوفا کند. این سازمان علاوه بر 
اینکه نتوانسته رقابت های اقتصادی چین و هند را حل و فصل کند، 
مشکلات سیاسی و امنیتی هندوستان و پاکستان را نیز نتوانسته 
حل و فصل کند. آنچه امروزبیشتر برای ایران اهمیت دارد، ابعاد 
سیاسی و رسانه ای پیوستن به سازمان شانگهای است که نشان 

می دهد ایران در عرصه بین المللی فعال و پذیرفته شده است. 
  عضویــت در سازمان شانگهای روابط دوجانبـه 

ایران را به چه سمتی هدایت می کند؟
عضویت در سازمان شانگهای از سوی دیگر می تواند روابط 
سنتی ایران را با کشورهای عضو این سازمان ارتقا دهد و از کانال 
دوجانــبه وارد عـــرصه ای چند جانبه کند که ایــن می تواند 
یک هماهنگی سیاسی و امنیتی خوب میان ایران و کشورهای 
مهم جهان ایجاد کند. نباید فراموش کردکه چین، هندوستان و 
روسیه عضو پیمان بریکس نیز هستند و اهداف کلان اقتصادی 
خود را در چارچوب بریکس دنبال می کنند اما آن مجموعه نیز در 
مقابل گروه 7 نیز نتوانسته اقدام خاصی انجام دهد و با آن مجموعه 
فاصله دارد. بنابراین نباید انتظار داشت که پیوستن به شانگهای 
برای ایران دستاورد شاخص اقتصادی داشته باشد. پیوستن به 
شانگهای مسیر ایران برای ارتباط با شرق را هموار کرد اما مشخصا 
این سازمان به تنهایی نمی تواند اهداف اقتصادی و توسعه طلبانه 
ایران را محقق کند. ایران در حوزه اقتصادی دچار چالش هایی 
است که مهم ترین آنها تحریم هاست و تا تحریم ها لغو نشود، ایران 

نمی تواند در مسیر توسعه گام بردارد.
 عضویت ایران در سازمان شانگهای می تواند مذاکرات 

وین را تحت تاثیر قرار دهد؟
در عالم سیاست تمامی رخدادها به یکدیگر ارتباط دارند و 
عضویت ایران در سازمان شانگهای نیز درهمین راستا بر مذاکرات 
وین تاثیر می گذارد. عضویت ایران درسازمان شانگهای یک پیام 
مثبت به اروپا و آمریکاست و نشان می دهد که ایران می خواهد با 
جهان تعامل داشته باشد هرچند که سازمان شانگهای یک رقیب 
برای اروپا وآمریکا محسوب می شود اما صرف عضویت ایران دراین 
سازمان پیام روشن دیپلماتیک دارد و نشان می دهد که ایران به 
نهادهای بین المللی اهمیت می دهد و ایران دیگر در انزوا قرار ندارد. 
نباید فراموش کرد راه موفقیت ایران در راستای برخورداری از 
دستاوردهای عضویت در سازمان شانگهای، از مسیر احیای برجام 
می گذرد. تا زمانی که ایران نتواند مشکلات سیاسی و امنیتی خود 
را با غرب حل کند، نمی تواند ازظرفیت های شرق استفاده کند. 
عضویت در شانگهای شاید تا حدودی فشار سیاسی را از روی ایران 
کم کند اما نمی  تواند تحریم ها را پایان دهد. همچنان مذاکرات وین 
پاشنه آشیل سیاست خارجی ایران است و تازمانی که مذاکرات را 
به نتیجه نرسانیم، نمی توانیم در سایر عرصه ها موفق ظاهر شویم.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: بدون شک از معدود 
خانواده های تاثیرگذار در عرصه قدرت و سیاست ایران 
بودند و امکان آن وجود نداشت که نقش شان در تحولات 
نادیده گرفته شود. 5 برادر بودند که دو برادر بیش از همه 
آشنای جامعه هستند علی و صادق! اما چند زمانی است 
که روزگارشان تغییر کرده و به تدریج در حال حذف 
از عرصه تاثیرگذاری سیاسی و قدرت هستند. کمتر 
فردی باور می کرد برادران لاریجانی در آغاز قرن جدید 
در وضعیتی قرار گیرند که علی لاریجانی برکرسی قدرت 
نباشد و صادق خیلی عجیب از کرسی های مهم استعفا 

دهد. از جواد و باقر و فاضل هم خبری نباشد.
 چرا صادق تغییر کرد؟

اما چرا برادران لاریجانی به یکباره تصمیم به ترک 
صحنه سیاست و تاثیرگذاری گرفتند؟ چه جریانی از 
حضور علی لاریجانی در پارلمان و یا ریاست جمهوری 
آسیب می دید که تلاش گسترده برای حذف او را آغاز 
کرد و به نتیجه رسید. چه افرادی تمایل نداشتند 
آیت ا... صادق لاریجانی تا پایان دوره در شورای نگهبان 
بماند و یک نقد او را بهانه ای برای فشار بی امان کردند 

تا خودش مسیر رفتن در پیش بگیرد؟ روز گذشته یک 
فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص آینده سیاسی 
برادران لاریجانی اظهار کرد: »برادران لاریجانی به 
نهایت رشدی که مدنظرشان بود، رسیدند. زمانی اصلًا 
مصلحت نبود که دو برادر دو قوه را در اختیار داشته 
باشند و نتیجه را هم دیدیم. به نظرم این اشخاص کار 
خود را کردند و کنار رفتن شان طبیعی است. وقتی 
چند برادر منصب های کلیدی کشور را چندین سال 
در اختیار دارند، به هر حال روزی باید برکنار شوند.« 
سیدناصر قوامی تصریح کرد: »قطعاً در خصوص اینها 
تغییر موضعی صورت گرفته است، البته ما از پس پرده 
خبر نداریم؛ مشخص نیست آملی لاریجانی از شورای 
نگهبان استعفا داده یا به او گفتند که کناره گیری 
کن، همان گونه که علی لاریجانی رد صلاحیت شد. 
کما اینکه صادق آملی لاریجانی در دوره دوم قوه 
قضائیه ریاستش را به اتمام نرساند. در مجموع ما از 
پس پرده اطلاعی نداریم.« قوامی اشاره کرده که شاید 
کناره گیری صادق لاریجانی از شورای نگهبان به دلیل 
توصیه ها به این کار بوده است که البته چندان دور از 

واقعیت نمی تواند باشد. با مرور واکنش ها به اظهارات 
این لاریجانی مبنی بر اینکه »هیچ گاه تصمیمات 
شورا را تا این حد غیر قابل دفاع نیافته ام؛ چه در تأیید 
صلاحیت ها و چه در عدم احراز صلاحیت ها. سبب 
این نابسامانی ها تا حد زیادی، دخالت های فزاینده 
دستگاه های امنیتی از طریق گزارش های خلاف واقع، 
در تصمیم سازی برای شورای نگهبان است؛ به ویژه 
اگر عضو مسئولی که باید گزارش های محققانه به 
شورا ارائه کند، خود عامدانه چیزی بر آن بیفزاید!« به 
راحتی می توان دریافت که اراده ای جدی برای حذف 
او از شورای نگهبان وجود داشته و شاید کمی بعدتر 
برای حذف او از مجمع تشخیص هم وارد عمل شوند. 
بسیاری تصور کردند که گلایه و اظهارات صادق در 
اعتراض به ردصلاحیت برادرش یعنی علی برای حضور 
در انتخابات ریاست جمهوری 14۰۰ است اما کمی بعد 
مشخص شد علت نارضایتی های صادق تنها این مورد 
نبوده چنانکه از امضای اعتبارنامه سیدابراهیم رئیسی 
برای ریاست جمهوری خودداری و در مراسم تحلیف 
او حضور پیدا نکرد تا این پیام را بدهد که مانند علی 

تصمیم به تغییر دارد. 
 پروژه حذف، مفصل بود

پروژه حذف صادق آملی لاریجانی در سال جاری کلید 
نخورد بلکه از خیلی قبل تر آغاز شده بود مانند روزی 
که  آیت ا... یزدی با انتقاد از او گفته است: »هرچند در 
مساله ای، نظر ولی فقیه خلاف عقیده من باشد، موظفم 
که اطاعت کنم؛ چون ضررش کمتر از شکستن حرمت 
ولایت و حاکمیت است. فلانی می گوید اگه این کار را 
نکنید نجف می روم! خوب بروید، آیا با رفتن شما قم 
به هم می خورد؟ شما در قم بودنتان هم خیلی موثر نبود؛ 
چه رسد که نجف بروید. رئیس دفتری که 1۰ سال، جای 
مهمی را اداره کرده دستگیر می شود، بعد اعتراض می کند 
که چرا گرفتید؟! به اسم مدرسه علمیه، کاخ ساختند! ... 
از کجا آوردی ساختی؟« هر چند صادق لاریجانی پاسخ 
این اظهارات یزدی را داد و نوشت:» آیا جز با صدای بلند و 
داد و قال ، به مسئولان و بزرگان توهین کردن و افترا زدن 
و تحقیر کردن ، کار دیگری هم کرده اید ؟ شما با آیت ا... 
شبیری حفظه الله، چه کرده اید: با مرجعی که آیتی است 
در علم، تقوی، اخلاق، متانت، مروت و انصاف و بزرگواری. 
آخر چرا به خودتان اجازه می دهید به همه توهین کنید. 
هیچ بررسی کرده اید که علما و فضلا در قم ، به آثار شما و 
به گفته های شما چگونه نگاه می کنند؟! چقدر آنها را جدی 
می گیرند؟ کافی است کسی نیم نگاهی به مکتوبات شما 
ذیل »کتاب القضاء« مرحوم سید صاحب عروه ، بیندازد تا 
میزان اثر شما در حوزه معلوم شود و مشخص شود حد 
تحصیلات جنابعالی و استفراغ وسعتان در باب استنباط 
احکام. متاسفانه ظاهراً حتی توجه نکرده اید که »کتاب 
القضاء« سید )برخلاف جلد اول عروه( کتاب استدلالی 
است ، چقدر آن را تخریب کرده اید . ای کاش شما صرفاً 
آن را ترجمه می کردید که اقلًا خواننده بداند با سخنان چه 
کسی روبه رو است.« اما کمی بعد برای عدم متهم شدن به 
اختلاف افکنی از او عذرخواهی کرد اما مشخص بود آنچه 
یزدی گفته را فراموش نمی کند چرا که اخیرا فیلمی منتشر 
شد که آملی لاریجانی در کلاس دروس خارج با طعنه به 
حضورش در کشور و عدم خروجش به مقصد نجف اشاره 
می کند. در مرداد 14۰1 مدت زمان فعالیت دوره هفتم 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به پایان می رسد و اکنون به 
نظر می رسد لاریجانی در دور جدید مجمع هم جایگاهی 
نخواهد داشت چرا که موافقان دیروز و مخالفان امروزش 
از هم اکنون پروژه سیاه نمایی درباره او را آغاز کرده اند تا 

تردیدی برای حذف او باقی نماند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: برخی پیشنهادها همیشه هم 
چندان مناسب نیستند و با واکنش  های جالبی روبه رو نمی شوند بلکه 
صرفا انتقادات بسیاری را پیرامون خود به جان می خرند. یکی از این 
پیشنهادات را می توان اقدام اخیر وزارت کشور پیرامون در خواست 
از نمایندگان استان های مختلف برای پیشنهاد چند گزینه برای 
استانداری استان مربوط به خود دانست که حسابی هم سر و صدا 
کرده است. در این میان اینجا این پرسش پیش می آید که اساسا چرا 
وزارت کشور با دست خود می خواهد بساط دخالت در کار استانداران 
و امور اجرایی را فراهم کند. استانداران در حالت عادی برای عمل در 
هر حوزه ای با مشکلات مختلفی از سوی نهادهای مختلف مواجه اند 
حال اینکه بخواهند با پیشنهادات نمایندگان نیز روی کار بیایند 
معلوم نیست تا چه میزان باید برای امورات استان از آنها حرف شنوی 

داشته باشند. 
 انتخاب استانداران و چند ابهام 

پس از تکمیل شدن ارکان کابینه و دولت سید ابراهیم رئیسی 
کم کم نوبت به وزارت کشور و انتصاب استانداران هر استان 
رسیده است. این در حالی است که همواره این مساله نیز 
مطرح شده که همه استانداران باید رویکرد و نگاهی موافق 
دولت داشته باشند و اساسا روح حاکم بر دولت در رویکردها، 

عملکردها و انتصاب  های استانداران تجلی یافته و 
متبلور باشد. با این حال در برخی دوره ها سنتی 

غلط بنا نهاده شده که استانداران با سفارش 
و یا حتی درخواست برای ارائه گزینه از 
سوی نمایندگان تعیین می شوند و در این 
انتصاب ها شاید حتی رویکردهای دولت 
نیز در نظر گرفته نشود و صرفا تعاملی 
فی مابین برای انتصاب استاندار معیار 
قرار گیرد. این در حالی است که بسیاری 
معتقدند هر استاندار یک رئیس جمهور 
بالقوه در استان خود است و باید مانند یک 
رئیس جمهور در سطح استان عمل کرده و 

تمام منویات حاکم بر دولت را اجرا کند. با 
این حال اگر استانداری خدای ناکرده نه بر 

اساس شایستگی  و کارآمدی بلکه بر مبنای 

تعامل های غیر مطلوب فراسازمانی انتصاب و معرفی شود قطعا عملکرد 
نامطلوبش ابتدا گریبان استان مورد نظر و سپس وزارت کشور و دولت 
را خواهد گرفت و موجبات نارضایتی و اعتراض مردم آن منطقه را 
فراهم خواهد آورد. از همین رو است که بارها نسبت به نوع تعامل 
وزیر کشور با نمایندگان مجلس تاکید شده است، چراکه در دورهای 
گذشته مشاهده شده که برخی نمایندگان برای اینکه بتوانند در 
سطح  استان تاثیر گذاری بیشتری داشته باشند به دنبال لابی هایی با 
وزارت کشور می روند تا از آن طریق بتوانند بر نحوه انتخاب و انتصاب 
استانداران دخالت داشته باشند و در صورت ممکن نظر خود را نیز 
دخیل کنند. قدر مسلم تعامل خوب است و تعامل مطلوب می تواند 
در راستای عملکرد بهتر در امور  و حل مسائل و مشکلات پیش رو 
کمک کننده باشد. اما تعاملی که به جای کمک درصدد تاثیر گذاری 
برآید نه تنها مثبت و موثر نیست بلکه می تواند مضر و زیان بخش 
نیز باشد و موجب ناکارآمدی در برخی حوزه ها گردد. لذا انتخاب 
استانداران امری مهم و چند وجهی است و برای هر استان باید 
نسبت به شرایط آن استان، نوع نگاه مردم، مطالبات آنها  و 
شرایط جغرافیایی، امنیتی و اقلیمی دست به انتخاب 
زد. حال اینکه برخی بخواهند با تاثیر گذاری بر این 
انتخاب  ها ماهی خود را صید کنند یا خود وزارت کشور با 
برخی پیشنهادها این شرایط را فراهم کند، امر 
چندان مطلوب و موجهی نیست که بعضا در 

برخی افراد و جریانات دیده می شود. 
 جلوگیری از دخالت بیرونی

نگاهی به برخی استانداران منصوب شده 
از سوی احمد وحیدی وزیر کشور نشان 
می دهد از آنجایی که وی خود چهره ای 
نظامی است و با نظامیان ارتباط خوبی 
دارد احتمالا کسانی که وی برای 
استانداری انتخاب کرده به جز حسین 
مدرس خیابانی استاندار سیستان و 
بلوچستان از هم صنفی های وزیر در 
حوزه نظامی بوده است. البته صادق 
خلیلیان وزیر جهاد کشاورزی دولت 
دهم به عنوان استاندار خوزستان و 

محمد هادی ایمانیه رئیس پیشین دانشگاه علوم پزشکی شیراز به 
عنوان استاندار فارس نیز دیگر کسانی هستند که نظامی نبوده  و 
استاندار شده اند. اما نکته مهم تر از حوزه کاری و گرایش استانداران 
نحوه چینش و انتخاب آنهاست که این روزها بسیار مورد توجه قرار 
گرفته است. اینکه عده ای مطرح می کنند برخی استانداران صرفا با 
لابی یا سفارش نمایندگان مجلس یا افرادی خارج از دولت انتخاب 
می شوند خود جای تامل دارد. چرا که اگر استانداری تمام و کمال از 
سوی دولت انتخاب شود و بر طبق رویکردهای دولت پیش برود قدر 
مسلم می تواند آنچه مدنظر دولت در حوزه های استانی است را اجرا 
کند و در این راه اجازه دخالت به هیچ کسی را ندهد. اما اگر به فرض 
استانداری با توصیه ویا فشار یک نماینده مجلس در حوزه انتخابیه 
خود انتخاب شود، دیگر نمی توان انتظار داشت که آن استاندار استقلال 
عمل کامل داشته باشد، چرا که قطعا آن نماینده به واسطه تاثیر در 
انتخاب استاندار در سایر تصمیم گیری ها و شئون استان نیز دخالت 
کرده و نظرش را تحمیل خواهد کرد و این تازه نخستین جایی خواهد 
بود که موجب بروز اختلاف میان دولت، استانداران و بعضا مجلس و 
نمایندگان می شود. لذا به نظر می رسد برای عملکرد بهتر استانداران 
در راستای اهداف دولت وزارت کشور باید بدون تردید و رودر بایستی 
افرادی شایسته را بدون اعمال تاثیر افراد خارج از دولت به استانداری 
برگزیند تا هم  مردم استان ها از محاسن یک انتخاب خوب در محل 
زندگی خود استفاده کنند و هم دولت کمتر با مسائل و مشکلی در این 

حوزه مواجه شود. 
  مشکل دو طرفه است

انتخاب استانداران به روش جاری البته بدون واکنش نیز نبوده 
و از سیاسیون تا برخی از نمایندگان مجلس به آن واکنش نشان 
داده اند. مثلا اخیرا مسعود پزشکیان نماینده تبریز در مجلس یازدهم  
درخصوص فشار برخی نمایندگان برای انتخاب استانداران مطلوبشان 
اظهار داشت: وزارت کشور از نمایندگان درخواست کرد تا چند 
کاندیدا را برای استانداری معرفی کنند و در همین جهت نمایندگان 
عده ای را به وزارت کشور معرفی کردند، من این روش را قبول ندارم. 
روش درستی نیست، زیرا در راستای همین درخواست، نمایندگان 
می خواهند تا آدم های خودشان برای استانداری ها انتخاب شوند. وی 
گفت: مشکل دو طرفه است وزارت کشور نباید چنین درخواستی را 
از نمایندگان مطرح می کرد. وی همچنین در این خصوص با انتقاد 
از رویه وزارت کشور در توئیتی نوشت:»  وزارت کشور از نمایندگان 
درخواست کرد تا چند نفر را برای استانداری معرفی کنند. نمایندگان 
هم عده ای را معرفی کردند. من این روش را قبول ندارم. نتیجه این 
می شود که نمایندگان می خواهند آدم خودشان برای استانداری 
انتخاب شود. مشکل دو طرفه است وزارت کشور نباید چنین شیوه ای 

را اتخاذ می کرد.«

گزارش »آرمان ملی« از اقدام وزارت کشور برای پیشنهاد استاندار از سوی نمایندگان:  

استاندار اجاره اي، دولت را تضعیف مي کند  
 مسعود پزشکیان: با این روش نمایندگان می خواهند آدم خودشان استاندار شود

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه ما باید 
اصولگرایی را از امام )ره( و رهبری یاد بگیریم، یادآور شد: رهبر 
معظم انقلاب بعد از پیروزی انقلاب با دعوت امام )ره( وارد 
شورای انقلاب شد در حالی که خودش هیچ گاه برای رسیدن 
به این جایگاه تلاش نکرد و اگر رئیس جمهور شد به خاطر 
مطالبه مردم و جامعه از ایشان بود و همه بخش ها با آن رأی 
بسیار بالا از ایشان خواستند. اگر رهبر شد مسئولیتی بود که 
خبرگان روی دوش ایشان گذاشتند و ایشان هرگز دنبال اینها 
نبود. این موارد باید شاخص اصلی باشد. آیت ا... محمدجواد 
فاضل لنکرانی افزود: گاهی یک آقایی می گوید من چون در 
این انتخابات نقش داشتم باید یک پستی در فلان جا به من 
بدهند، این نه اصولگرایی و نه مطابق با ضوابط دینی است. وی 
با  اشاره به ضربات فراوانی که در دو دهه اخیر به  اصولگرایی 
وارد شده است، گفت: اصولگرایی از آن حقیقت اصلی خودش 

فاصله گرفته است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: شکست اصلاح طلبان 
در شورای شهر دوم و انتخابات سال ۸4، ربطی به رقیب 
نداشت. علت شکست اصلاح طلبان، عدول از راهبرد اصلی بود. 
عباس عبدی معتقد است: تفرق اصلاح طلبان به اصولگرایان 
اجازه داد با آن آرای پایین به شورای شهر دوم راه پیدا کنند، 
اگر اصلاح طلبان در سال ۸4 به وحدت می رسیدند که باید 
چنین می کردند، قطعا شکل ماجرا به کلی تغییر می کرد و 
مقصر خودشان هستند که اشتباه کردند. از سال ۸4 به بعد 
نیز به شکل دیگری مرتکب اشتباه شدند که اوج آن سال 
۸۸ بود. این استاد دانشگاه ادامه داد: از سال ۸۸ به بعد دیگر 
اصلاح طلبان شرایط آن را نداشتند که نوع رفتار خود را به طور 
مستقل و ایجابی اتخاذ کنند. طرف مقابل در حال بازی کردن 
بود و اصلاح طلبان در زمین حریف بازی می کردند که همین 
بزرگ ترین اشتباه آنان بود. به همین دلیل، ما باید بیشتر به 

تقصیر اصلاح طلبان نگاه کنیم.

فعال سیاسی اصولگرا درباره امکان تحقق وعده ساخت چهار 
میلیون مسکن در چهار سال آینده از سوی دولت بیان کرد: 
ساخت مسکن وعده دولت نیست، بلکه قانون مصوب مجلس 
بوده و دولت مکلف است آن را اجرا کند. باید بین تکلیف قانونی 
دولت و وعده تفاوت قائل شد. برخی تحلیل می کنند که امکان 
ساخت چهار میلیون مسکن وجود ندارد. آنها بر اساس شرایط 
گذشته یعنی ناهماهنگی میان دستگاه های مختلف چنین نظری 
دارند. در واقع اگر شرایط هم مثل گذشته باشد امکان تحقق 
این قانون وجود ندارد، زیرا ساخت مسکن به مسائل متعدد و 
متغیرهای بیرونی گوناگونی بستگی دارد. حمید رضا ترقی افزود: 
در حال حاضر هماهنگی میان دستگاه های اجرایی و شورای 
شهر وجود دارد و همین عامل، سرعت کار را افزایش می دهد. از 
نظر بودجه هم مشکلی وجود ندارد. در نهایت پول ساخت مسکن 
از مردم گرفته می شود و در واقع اگر نقدینگی سرگردان به این 

سمت هدایت شود، مشکلی بابت بودجه وجود ندارد.

 جناح اصلاح طلب
 در ۸۴ و ۸۸ اشتباه کرد

زمینه ساخت يک میلیون 
مسکن فراهم است

اصولگرايی از حقیقت 
اصلی خود فاصله گرفته 

است

سید ناصر قوامی: به آملی لاریجانی دستور دادند استعفا دهد!

 خداحافظی 
 صادق لاریجانی 

با مجمع تشخیص؟

 جریانی سال هاست برای حذف لاریجانی ها برنامه ریزی می کند


